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فروش مبل ایرانی به نام برندهای خارجی

واردات مبلمان همچنان ممنوع است

رئیس انجمن صنفی کارفرمایی صنعت روکش های مصنوعی، نئوپان و ام 
دی اف ایران با اشــاره به ممنوعیت واردات مبلمان از سال 1397، گفت: 
کالای خارجی موجود در بازار یا مربوط به قبل از ســال 1397 یا قاچاق یا 

کالای ایرانی است که به اسم کالای خارجی عرضه می شود.
علی مغانلو - دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنایع چوب ایران- در نشست خبری اظهار 
کرد: در سال 2022 در جهان 12 میلیارد دلار ارزش تجارت اوراق فشرده چوبی بوده که نشان 
دهنده اهمیت این صنعت اســت. همچنین در خیلی از کشورهای دنیا، سرانه مصرف اوراق 
فشرده چوبی یکی از شاخص های توسعه است. در ایران هم سال ها است اوراق فشرده چوبی 

در صنعت ساختمان و مبلمان اداری و خانگی و غیره استفاده می شود.
وی با بیان اینکه روند تولید اوراق در کشور در سال های گذشته رو به رشد بوده، تصریح کرد: 
بخشی از این محصولات به کشورهای همسایه صادر می شود. برای مثال در سال گذشته 
بیش از 80 میلیون دلار صادرات اوراق فشرده چوبی بوده که نسبت به 12 میلیارد دلار تجارت 

جهانی رقم شاخصی نیست.
مغانلو با اشاره به اینکه واردات مبلمان ممنوع است، اما ممکن است لوازم مبلمان وارد شود، 
تصریح کرد: صادرات انواع مبلمان در سال گذشته 42 میلیون و در 9 ماهه امسال 27 میلیون 

دلار بوده است.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنایع چوب ایران همچنین با بیان اینکه دستگاه های دولتی به 
صورت جزیره ای عمل می کنند، گفت: در مرداد امسال سازمان توسعه تجارت بخشنامه ای به 
گمرک ارسال کرده که بر اساس آن باید محدودیت صادرات اوراق فشرده چوبی برداشته شود، 
ولی گمرک هنوز آن را اجرا نکرده و محموله های صادراتی متوقف شده است؛ چراکه گمرک 

می گوید این بخشنامه باید در سامانه مقررات دولت ثبت شود.
وی با اشاره به مشکلات این صنعت در تامین مواد اولیه، تجهیزات و مواد اولیه پتروشیمی، 
تصریح کرد: برای مثال ایران بزرگترین تولیدکننده اوره در جهان است، اما برای تامین این 
محصول دچار مشکل هستیم. از طرف دیگر دو مشتری اصلی اوراق فشرده، صنعت ساختمان 
برای تولید در، پنجره، کفپوش، کابینت و غیره و همچنین صنعت مبلمان است. اما صنعت 
ساختمان چند سالی است در رکود است و با کاهش قدرت خرید مردم، مصرف مبلمان هم 

کاهش داشته است. بنابراین در مجموع این این صنعت با رکود مواجه است.
مغانلو با بیان اینکه از سال گذشته حقوق گمرکی مواد اولیه یک درصد تعیین شد، اما امسال 
دولت دو درصد ســود بازرگانی تعیین کرده که اثر کاهش حقوق گمرکی را کم کرده است، 
تصریح کرد: روسیه بزرگترین صادرکننده چوب است و چین، ترکیه، اروپا و غیره از این کشور 
چوب وارد می کنند. اما به خاطر هزینه های حمل و نقل قیمت تمام شده چوب روسی برای 
ایران سه برابر هزینه تمام شده برای ترکیه است و به همین دلیل رقابت با ترکیه برای ایران 
بســیار دشوار است. از جمله دلایل هزینه بالای حمل و نقل برای ایران این است که تعداد 
کشتی در دریای خزر محدود و ظرفیت آن ها نیز پایین است. همچنین این کشتی ها در طول 
سال عمدتا در حال حمل کالاهای اساسی هستند. از طرف دیگر برای استفاده از مسیر ریلی 
هم مشــکلاتی وجود دارد، چون راه آهن ما از سمت آذربایجان به شبکه سراسری متصل 
نیست و باید دور دریای خزر را طی کند تا به اینچه برون برسد که باز هم هزینه بالایی دارد. 
چین با روسیه هماهنگ کرده تا حق دسترسی که دولت ها به عنوان هزینه های زیرساخت 
از شــرکت های حمل و نقل دریافت می کنند، کاهش دهد، اما ایران هنوز موفق به این کار 

نشده است.
در ادامه این نشست مهدی یاوری - رئیس انجمن صنفی کارفرمایی صنعت روکش های 
مصنوعی، نئوپان و ام دی اف ایران- با اشاره به ممنوعیت واردات مبلمان از سال 1397، گفت: 
پس کالای خارجی موجود در بازار یا مربوط به قبل از سال 1397 یا قاچاق یا کالای ایرانی 
است که به اسم کالای خارجی عرضه می شود. البته معتقدم ممنوعیت واردات در درازمدت 
منجر به رخوت فناوری خواهد شــد و مقیاس تولید هم کم می شود. در مجموع ممنوعیت 
واردات در دراز مدت به نفع صنعت نیست و ممکن است صنایع دیگر را هم با مشکلاتی مثل 

صنعت خودرو مواجه کند. در حال حاضر واردات ام دی اف رنگی نیز ممنوع است.
وی با بیان اینکه تراز تجاری کشور در صنعت چوب و مبل قبلا منفی دو میلیارد دلار بود، 
اما در سال های اخیر با سرمایه گذاری های انجام شده به حدود منفی 300 میلیون دلار رسیده 
تصریح کرد: در حال حاضر نیاز بازار به محصول نهایی به طور مطلق در داخل تامین می شود. 
در مورد آمار اشتغال در این صنعت هم می توان گفت در واحدهای متعدد صنعتی، صنفی و 
آموزشی مجموعا 200 هزار اشتغال پایدار وجود دارد. گردش مالی در صنعت نیز 30 هزار میلیارد 

تومان برآورد می شود.
یاوری با بیان اینکه ایران برای تامین چوب با محدودیت شدید اقلیمی مواجه است، گفت: در 
کشور محدودیت منابع آب و چوب وجود دارد و این یکی از مهم ترین چالش های صنعت است. 
اثرگذارترین راه حل هم این است که امکان واردات چوب از کشورهایی مثل روسیه فراهم 
شــود. همچنین برای واردات ام دی اف خام در سال جاری ضوابط تعیین شده و شرکت ها 
فقط می توانند به میزان سابقه واردات در سال گذشته شان، واردات انجام دهند که این موضوع 
تولیدکنندگانی که افزایش ظرفیت داشتند را با مشکل مواجه کرده است. چالش تامین ارز هم 

در این صنعت مانند صنایع دیگر وجود دارد.
وی با بیان اینکه چالش عمده واردات چوب، قرنطینه چوب مورد نیاز و هزینه حمل کالا است، 
تصریح کرد: این وضعیت باعث شده واردات موثری برای تامین مواد اولیه واحدها انجام نشود 

و واردات انجام شده، کم تر از نیاز کشور باشد.
در ادامه این نشست، حامد بی آزار - معاون امور نمایشگاهی نمایشگاه بین المللی تهران- 
گفت: بیست و یکمین نمایشگاه بین المللی چوب، مواد اولیه، ماشین آلات یراق، تجهیزات 
مبلمان و صنایع وابســته از پنجشــنبه 12 بهمن ماه به مدت چهار روز برگزار می شود. این 
نمایشگاه در 26 هزار متر مربع برپا می شود 225 شرکت داخلی و 69 شرکت خارجی از چهار 
کشــور آلمان، ایتالیا، چین و سایر کشورها شرکت خواهند کرد. وی افزود: 10 سالن به این 
نمایشگاه اختصاص یافته که شامل انواع دیوار پوش، چسب و رنگ های دکوراتی، مبلمان، 
صنایع چوبی، ام دی اف، نئوپان و سایر صنایع وابسته است. هشت کارگاه آموزشی برای ارتقای 

دانش و بازارهای صادراتی در این نمایشگاه پیش بینی شده است.

خبر

وزیر جهاد کشاورزی گفت: قراردادهای آبخیزداری 
و احیــای قنوات یکــی از بزرگ ترین پروژه های 
عمرانی این وزارتخانه اســت که مطالبات رهبر 
معظم انقلاب در موضوع آب را پیگیری و برطرف 

می کند.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، »محمدعلی نیکبخت« 
در نشست مشترک با مسوولان قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( 
که حول محور اجرای پروژه بزرگ آبخیز تا جالیز برگزار شــد، 
با تقدیر از فعالیت های صورت گرفته در این طرح ملی، گفت: 
طرح آبخیز تا جالیز بزرگترین طرح وزارت جهاد کشاورزی از نظر 
حجم اعتبار و سطح زیر پوشش کشوری است که دغدغه ها در 
خصوص آبخیزداری و مطالبات رهبر معظم انقلاب در موضوع 

آب را برطرف می کند.
مقام عالی وزارت گفت: با توجه به برخی پیشرفت ها در اجرای 
این طرح ملی و لزوم تخصیص اعتبارات پیشنهادهایی مبنی 
بر اختصاص 12 همــت اعتبار از ردیف های تملکی در منابع 
عمرانی کشور کرده ایم تا در اجرای پروژه های مرتبط با قنات و 
آبخیزداری استفاده شود لذا از نمایندگان مجلس نیز می خواهیم 

حامی ما در اجرای این پروژه بزرگ ملی باشند.
وی با تأکید بر لزوم مشارکت مردمی در اجرای بهینه طرح، 
یادآور شــد: این طرح از موضوعات اساسی و مهم برای آب و 
خاک کشور است که به خصوص در مراحل اجرایی و عملیاتی 
آن نیازمند حضور پرشور و مشارکت بالای مردمی هستیم تا 
اجرایی موفق از این الگو را در توســعه پایدار کشاورزی کشور 

شاهد باشیم.
وزیر جهادکشاورزی خاطرنشان کرد: در دو موضوع آب و خاک 
عقب ماندگی زیادی در عرصه هــای اجرایی داریم؛ اگر در هر 
مقوله ای از حوزه های آبخیزداری ورود کنیم موضوع تولید آب و 
جلوگیری از فرسایش خاک مطرح است، بنابراین با هزینه کرد 
در حوزه آبخیزداری، می توان 500 مترمکعب در سال آب ذخیره 

کرد که کاری مناسب در جهت تامین آب برای تولید است.
وی با اشاره به این که قراردادهای اجرایی این طرح در همه 
اســتان ها باید به مرحله نهایی و عملیاتی شدن برسد، اظهار 
داشــت: در 9 اســتان این عملیات وارد فاز اجرایی شده و باید 
حداکثر تا پایان بهمن ماه جاری مابقی قراردادها نیز از هر حیث 

نهایی شده و آماده اجرا شود.

نیکبخت برگزاری جلسات منظم و برنامه محور قرارگاه تحول، 
نوآوری و پیشرفت جهاد کشاورزی و موسسه جهاد توسعه را 
تحسین آمیز برشــمرد و تصریح کرد: از امروز تا مرحله روی 
غلتک افتادن پروژه ها، روزهای پایانی هر هفته را به برگزاری 
جلسات مستمر اختصاص دهید تا نتایج اقدامات به طور مستمر 
و در فواصل زمانی کوتاه بررسی شده و در برطرف کردن موانع 

اجرایی تسریع به عمل آید.
وی ادامه داد: معاونان و مدیران بخش های مرتبط در معاونت 
آب و خاک و سازمان منابع طبیعی باید حضوری مستمر و فعال 
در جلسه ها داشته و نتایج حاصله را به دفتر وزیر اطلاع دهند، 
ضمن این که حضور نمایندگان قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( 
و بسیج سازندگی نیز در جلسات مذکور راهگشا و تسهیل کننده 

امور خواهد بود.
وزیر جهاد کشاورزی خاطرنشان کرد: با عنایت به این که از 
اردیبهشت ماه سال آتی شاهد اجرای گسترده و هماهنگ طرح 
در سطح کشور و همه استان ها خواهیم بود، برپایی نشست های 
مستمر ضروری است، در خصوص تخصیص اعتبار نیز اقدامات 
لازم انجام شده و موانع نیز قطعا برطرف خواهد شد لذا انتظار 

داریم با جدیــت و قاطعیت مرحله به مرحله طرح پیگیری و 
عملیاتی شود.وی با اشاره به توجه ویژه رهبر معظم انقلاب به 
موضوع آب، گفت: با توجه به عنایت ویژه مقام معظم رهبری 
در موضوع آب، در تلاش هستیم پس از تایید رییس جمهور در 
خصوص منابع و اجرا، همه مطالبات را محقق و به ســرانجام 
برســانیم .دبیر قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( سپاه نیز در این 
نشست مشترک با ارائه گزارشی از روند پیگیری امور و عملیات 
اجرایی این قرارگاه در سطح استان های کشور گفت: قرارگاه امام 
حسن مجتبی )ع( از ابتدای آغاز طرح و پس از انعقاد قراردادها 
با قرارگاه تحول جهادکشاورزی با تمام توان و ظرفیت پای کار 
آمده است و با بهره گیری از ظرفیت ها و توانمندی های موجود 
و حتی در بسیاری پروژه ها بدون دریافت اعتبار – تا زمان نهایی 

شــدن و تخصیص و ترزیق منابع مالی – از ظرفیت جهادی 
کارکنان قرارگاه در راستای تحقق اهداف پروژه آب و خاک در 
استان ها و عملیاتی کردن آنها اقدامات گسترده ای را انجام داده 
است.در این نشست، قائم مقام موسسه جهاد توسعه نیز با ارائه 
گزارشی از روند اجرایی طرح ملی، آخرین وضعیت پروژه ها را 

تشریح کرد.
بر اساس این گزارش، در این نشست، وزیر جهادکشاورزی، 
دبیر قرارگاه امام حسن مجتبی )ع(، معاون اجرایی قرارگاه امام 
حسن مجتبی )ع(، قائم مقام قرارگاه تحول نوآوری و پیشرفت 
کشــاورزی، رییس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور، 
معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی و جمعی از مدیران و 

کارشناسان ارشد وزارت جهاد کشاورزی حضور داشتند.

وزیر جهاد کشاورزی:

قراردادهای آبخیزداری و احیای قنوات از 
مهم ترین طرح های عمرانی بخش کشاورزی است

اینفوگراف

مشوق های جدید نوسازی مسکن در راه است

لبنیاتایرانیبهقزاقستانمیرود

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد

معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان این که 
بیش از 215 هزار واحد نهضت ملی مســکن 
در بافت های فرسوده به مرحله ساخت رسیده 
است، گفت: بسته های تشویقی متنوعی برای 
نوسازی به اجرا رسیده و برخی دیگر در مراحل 
بررسی کارشناسی است که در آینده رونمایی 

خواهد شد.
محمد آیینی اظهار کرد: تعداد واحدهای در حال نوسازی در 
بافت های فرسوده در قالب طرح نهضت ملی مسکن به بیش 
از 215 هزار واحد رسیده که علت اصلی آن افزایش رغبت 
برای نوسازی و بهسازی از طریق مشوق های 19بندی ایجاد 

شده در بسته های تشویقی است.
وی افزود: ســاکنان بافت های فرسوده، سکونتگاه های 
غیررســمی و به طور کلی بافت هــای ناکارآمد که قصد 

نوسازی و بهسازی واحدهای مسکونی خود را دارند می توانند 
از مشوق های دولت در قالب بسته 19 بندی استفاده کنند.

معاون وزیر راه و شهرســازی تصریح کرد: تخفیف 50 تا 
100 درصدی در صدور پروانه، وام ارزان بدون سپرده،طبقات 
تشویقی و ایجاد کاربری انتفاعی از جمله این مشوق ها است.
آیینی اعلام کرد: شهرداری قصد دارد به مناسبت دهه فجر 

انقلاب اسلامی تخفیفاتی را در صدور پروانه ارایه کند که 
مالکان می توانند از آن استفاده کنند.

آیینی درباره برنامه های شــرکت بازآفرینی شهری برای 
افتتاحــات دهه فجر گفــت: از 215 هــزار واحدی که در  
بافت های فرسوده به مرحله ساخت رسیده تا کنون 55هزار 
واحد به بهره برداری رســیده و برای دهه مبارک فجر نیز 
حــدود 30 هزار واحد مدنظر قــرار دارد. جمعا با افتتاحات 
دهه فجر ان شاءالله تعداد واحدهایی که تکمیل می شود و 

به بهره برداری می رسد بیش از 80 هزار واحد خواهد بود.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری ایران تصریح کرد: 
راهبرد دولت در بخش نوسازی و بهسازی، تدوین بسته های 
تشوقی است که بخشــی به اجرا رسیده و برخی دیگر در 
مراحل بررسی کارشناسی است که در آینده رونمایی خواهد 

شد.

ایران و قزاقســتان برای رفع موانع بهداشتی 
واردات گوشــت قرمز از قزاقستان و صادرات 
فرآورده های لبنی ایران، پروتکل های بهداشتی 

واردات و صادرات امضا خواهند کرد.
مجتبی نوروزی در نشســت وبیناری با امانگلی بردالی 
معاون وزیر کشاورزی قزاقســتان با یادآوری بر امضای 
تفاهم نامــه فی مابین دو کشــور در زمینه همکاری های 

دامپزشــکی، بر اهمیت صــادرات و واردات فرآورده های 
 لبنــی در قالب ایــن تفاهم نامه و لزوم اجــرای مفاد آن 

تاکید کرد. 
بنابر اعلام وزارت جهادکشــاورزی در این راستا همتای 
قزاقزستانی نیز با ابراز علاقه به محصولات لبنی تولیدی 
ایران و لزوم تسهیل و تسریع در صادرات آن به قزاقستان 
پیشنهاد کرد تا با تبادل اطلاعات بین کارشناسان دو کشور، 

زمینه صادرات محصولات لبنی و واردات گوشت تسهیل 
شود.

مجتبی نوروزی - رئیس سازمان دامپزشکی کشور - نیز با 
توجه به تمایل طرفین و اهمیت این همکاری بین دو کشور 
خواستار همکاری های هر چه بیشتر در حوزه دامپزشکی با 
رویکرد حذف موانع رونق مبادلات تجاری ایران و قزاقستان 

به ویژه در حوزه فرآورده های لبنی شد.

قیمت گذاری بلیت هواپیما آزاد شد امسال2/5میلیون تن برنج سفید در کشور تولید شد

مجری طرح گندم وبرنج وزارت جهادکشاورزی گفت:به علت 
بارندگی های خوب در بهار وتابستان امسال، سطح کشت برنج 
به بیش از 700هزار هکتار رسید که از این میزان، 2میلیون و 

520هزار تن برنج سفید به دست آمد.
ســهراب سهرابی، مجری طرح گندم و برنج وزارت جهاد کشاورزی درباره 
برنامه ها وزارتخانه در حوزه برنج گفت: ســال آینده تمرکز ما بر کشت برنج 
متناسب با الگوی کشت ابلاغی در مناطق، توسعه کشت مکانیزه، مصرف 
متعادل کودهای شیمیایی، توسعه کشت ارقام پرمحصول، ارتقای بهره وری 
آب، مدیریت بهینه کنترل خســارات آفات، بیماری هــا و علف های هرز و 
توسعه خشکه کاری یا کاشت مستقیم بذر برنج در اراضی شالیزاری است.وی 
کاهش مصرف آب، افزایش حاصلخیزی خاک و افزایش بهره وری را از فواید 
خشکه کاری برشمرد.سهرابی ادامه داد: در حال حاضر نزدیک به 400 هکتار 
خشکه کاری برنج در شمال کشور داریم.وی درباره کشت مکانیزه برنج نیز 
اذعان داشت: از 772 هزار هکتار سطح شالیزارهای استان های شمالی، 372 
هزار هکتار کشت به صورت مکانیزه انجام می شود.سهرابی در همین حال 
اضافه کرد: برداشت مکانیزه برنج نیز در سطح حدود 600 هزار هکتار صورت 

می گیرد.وی در ادامه با بیان اینکه افزایش ســطح شالیزارها جز برنامه های 
معاونت امور زراعت نیســت، تصریح کرد: در یک برنامه بلندمدت به دنبال 

کاهش سطح کشت برنج و افزایش عملکرد در واحد سطح هستیم.
سهرابی متوسط عملکرد تولید شلتوک برنج در هر هکتار از شالیزارهای کشور 
را 5 تن و 440 کیلوگرم عنوان و اظهار کرد: عملکرد تولید شلتوک برنج در 
اســتان گیلان 4 تن و 700 کیلوگرم و در مازندران 6 تن در هکتار در سال 
گذشته بود.وی توسعه ارقام جدید و پر پتانسیل، مصرف انواع ریزمغذی ها و 
مصرف متعادل کودهای شیمیایی ازته، فسفاته و پتاسه و کودهای بذرمال در 
اراضی شالیزاری را از دیگر برنامه های سال آینده در حوزه برنج نام برد و گفت: 
یکی از سیاست های وزارتخانه انتقال فناوری های تولید برنج هیبرید از خارج 
به کشور است.سهرابی تاکید کرد: با بکارگیری فناوری های تولید برنج هیبرید، 
تولید شلتوک تا 10 تن در هکتار افزایش پیدا می کند.وی معرفی روش های 
نوین آبیاری، ارائه توصیه های فنی متناسب با تولید برنج، توسعه روش های 
غیر شیمیایی و مدیریت آفات، بیماری ها و علف های هرز، اجرای برنامه های 
آموزشــی و ترویجی، اصلاح و نوســازی کارخانه های شالی کوبی و صنایع 

فرآوری برنج را از دیگر برنامه های افزایش تولید این محصول عنوان کرد.
مجری طرح گندم و برنج وزارت جهاد کشاورزی درباره سطح زیر کشت و 
تولید برنج در سال گذشته خاطرنشان ساخت: به علت بارندگی های خوب در 
بهار و تابستان امسال، سطح کشت برنج به بیش از 700 هزار هکتار رسید و از 

این سطح چهار میلیون و 200 هزار تن شلتوک برداشت شد.
وی ادامه داد: از این میزان برداشت شلتوک، دو میلیون و 520 هزار تن برنج 
ســفید به دست آمد.وی اظهار داشت: نیاز کشور با توجه به سرانه مصرف و 
جمعیت کشور سه میلیون تن برنج سفید و 200 هزار تن ذخیره استراتژیک 
است.سهرابی درباره واردات برنج گفت: در سال جاری نیاز واردات بیش از 700 
هزار تن نیاز به واردات برنج به کشور نیست و با واردات 720 هزار تن برنج در 

9 ماهه امسال، نیازی به واردات نداریم.

معاون اســبق هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی 
کشــوری گفت: حکم دیــوان عدالت اداری در راســتای 
قیمت گذاری بلیت هواپیما شکسته شد و شرکت های هواپیمایی 

می توانند به صورت مستقل بلیت بفروشند.
علیرضا منظری معاون اسبق هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی 
 Fly( کشــوری با اشــاره براینکه تمــام پروازهای ایرلاین فلای بغــداد
Baghdad( به دلیل شرایط تحریمی لغو شده است، گفت: شرکت هوایی 
فلای بغداد طی روزهای گذشته توسط آمریکا مشمول تحریم شد به همین 
علت تمام پروازهای این ایرلاین توسط خود کشور عراق به تمامی مقاصد لغو 
شد. تحریمی که علیه شرکت فلای بغداد رخ داد یک اتفاق غیر منتظره بود 
که باید دید این شرکت در خصوص بازگشت وجوه مسافرین چه برنامه ای 

خواهد داشت.
معاون اســبق هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی کشوری در 
خصوص کنسلی پروازهای داخلی طی روزهای اخیر، تاکید کرد: طی روزهای 
گذشته شــرایط جوی هوا در برخی از استان های کشور برای فرود هواپیما 
مناسب نبود و برای حفظ ایمنی مسافرین پروازها لغو می شدند. البته چند مورد 

نقض فنی هواپیما نیز وجود داشت که موجب تأخیر یا کنسلی پروازها شد.
وی ادامه داد: با توجه به شرایط جوی بارش برف و باران در جاده ها عده ای 
مسافرین نمی توانستند از ماشــین یا اتوبوس استفاده کنند به همین دلیل 
میزان تقاضا در بازار بلیت هواپیما با افزایش دو چندان برابری مواجه شــد 
که می توان گفت این موضوع یکی از دلایل کمبود بلیت روزهای گذشــته 

محسوب می شود.
این مســؤول دلیل گران فروشی بلیت برخی از ایرلاین ها را تشریح کرد و 
گفت: در هفته اخیر مشکلاتی بین ایرلاین ها و بازار فروش بلیت هواپیما رخ 
داده بود که بلیت هواپیما با قیمت های نجومی به فروش می رسد. چند روز 
گذشته دیوان عدالت اداری رأی مبنی براینکه شرکت های هواپیمایی می توانند 

آزادانه قیمت گذاری بلیت داشته باشند و قیمت گذاری تکلیفی نباشد.
منظری خاطرنشان کرد: سازمان هواپیمایی کشور و وزارت راه و شهرسازی 
پیگیری هایی برای برپا نگه داشتن حکم قبلی و ثابت نگه داشتن قیمت بلیت 
هواپیما داشتند که این موضوع موجب شد تا برخی از شرکت های هواپیمایی 
همچنان با قیمت قبلی بلیت ها را عرضه بازار کنند. البته همچنان تصمیم قاطع 

برای این مسیر وجود ندارد.
وی افزود: قیمت های تکلیفی بلیت هواپیما از دو ســال گذشته تا کنون 
افزایش نداشته و با توجه به افزایش هزینه ایرلاین این قیمت گذاری صرفه 
اقتصادی قطعاً برایشــان نخواهد داشت. سازمان هواپیمایی کشور و وزارت 
راه و شهرســازی باید تصمیمات جدی اخذ کنند تا صنعت هوایی کشور با 
مشکل مواجه نشود. با آزادسازی قیمت بلیت هواپیما قطعاً بازار بلیت این حوزه 

سروسامان خواهد گرفت.
معاون اسبق هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی کشوری تصریح 
کرد: البته مساله سوخت هواپیما نیز در قیمت گذاری بلیت هواپیما تأثیر خواهد 
داشت؛ طبیعتاً امروزه سوخت هواپیما ارزان تر در اختیار شرکت های هواپیمایی 

قرار دارد.

125برندپوشاکقاچاقشناساییشد
مدیرکل صنایع و منســوجات وزارت صمت با اشاره به اینکه 
قاچاق بودن 125 برند محرز شده است، گفت: طی هفته گذشته 
حدود 40 میلیارد تومان پوشــاک قاچاق جمع آوری و به املاک 

تملیکی تحویل شده است.
واردات پوشاک از سال 1397 ممنوع شد و در آبان ماه سال 1398 آخرین مجوز 
نشان تجاری که اجازه فعالیت داشت، آن منقضی شد با این حال پوشاک قاچاق 
بازار را در دست خود گرفته اند؛ بنابراین با توجه به وضعیت بغرنج قاچاق پوشاک و 
نامه نگاری اتحادیه پوشاک با رهبری، به تازگی وزارت صمت اعلام کرده است 
با هماهنگی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا، مقابله با برندهای محرز قاچاق 
پوشاک در هفته های آینده آغاز شده و امید می رود این اقدام تأثیر مهمی بر بازار 
شب عید پوشاک داشته باشد.با این حال تولیدکنندگان پوشاک معتقد هستند که 
به دلیل هجمه کالای قاچاق، قافیه شب عید را به قاچاقچیان این کالاها می بازند؛ 
مجید افتخاری عضو هیأت مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران 
با بیان اینکه شب عید بازار مهمی برای تولیدکنندگان است، می گوید: در حال 
حاضر میزان پوشاک قاچاق در سطح عرضه بیش از سه میلیارد دلار، معادل بیش 
از 30 درصد کل بازار پوشاک کشور، تخمین زده شده است. وضعیت تبلیغ پوشاک 
قاچاق هم به شکلی است که اگر همین تبلیغات را تولیدکننده نمایش دهد، پلمب 

خواهد شد، اما با شبکه قاچاق برخورد نمی شود.
به گفته افتخاری، از طرف دیگر شاهد تبلیغات گسترده قاچاقچیان در شبکه های 
اجتماعی هستیم و حتی از سلبریتی ها، بازیگران و بلاگرها هم برای تبلیغات خود 
استفاده می کنند و هیچکس با آن ها برخورد نمی کند. این در حالی است که در 

گذشته انتقال و فروش کالای قاچاق پنهانی انجام می شد.
در این رابطه محسن گرجی، مدیرکل صنایع و منسوجات وزارت صمت با اشاره 
به برخوردهای صورت گرفته با پوشاک قاچاق اظهار کرد: سطح عرضه در کشور 
دارای گستردگی است و در گام اول، مبارزه با قاچاق را به 125 برند محدود کردیم 
که قاچاق بودنِ آن محرز شده و شک و شبهه ای در این مساله وجود ندارد. هر 
فروشنده ای که این برندها را عرضه کند، وارد حیطه قاچاق شده و در این راستا 
فهرستی با همکاری اتحادیه های تخصصی و ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا 
نهایی و در برنامه اقدام قرار دادیم.وی با اشاره به تمرکز بر مراکز تجاری بزرگ 
که اهمیت راهبردی دارند، گفت: هر نام تجاری که در این مراکز مستقر شود، 
در سایر بخش های بازار پر نفوذ خواهد شد و اگر برندهای ایرانی در این مراکز 
خرید مستقر شود، نفوذ بالاتری در سایر فروشگاه های سطح شهر خواهد داشت.

گرجی با بیان اینکه شناسایی قاچاق در سطح عرضه صورت گرفته است، گفت: 
کار از مراکز تجاری شروع شده و از هفته گذشته با اقدامات مشترک برخوردها نیز 
صورت گرفته و خوشبختانه آمار و اطلاعات خوبی در این خصوص وجود دارد. 
حدود 40 میلیارد تومان کالای قاچاق جمع آوری و به املاک تملیکی تحویل شده 

است و محاکمه و برخورد نیز به زودی اتفاق می افتد.
مدیرکل صنایع و منسوجات وزارت صمت درباره نوع برخورد با متخلفان هم 
گفت: نماینده تعزیرات و قاضی در لحظه برخورد حضور داشته اند و از سوی وزارت 
صمت محرز بودن 125 برند اعلام شده و جای خالی برای بخشش نمانده است. 
از نماینده تعزیرات درخواست شده روند مذکور را رصد و گزارش کند؛ ضمن اینکه 
برخورد در سطح عرضه پس از دو سال برای اولین بار اتفاق افتاده است و به ستاد 

هم پیشنهاد دادیم برخوردها به صورت هفتگی ادامه پیدا کند که مورد تأیید هم 
بود.در حال حاضر در حوزه صنعت پوشاک حداقل 120 هزار واحد صنفی تولیدی 
ثبت شده که این آمار به غیر از مجموعه واحدهای مشاغل خانگی و مزون هایی 
است که توسط وزارت ارشاد دارای مجوز هستند. حداقل 280 هزار واحد صنفی 
توزیعی نیز در حوزه پوشاک فعال است که این آمار نیز به غیر از فروشگاه های 

فعال در حوزه فضای مجازی و بعضاً بدون مجوز است.
همچنین 1000 واحد صنعتی تولیدی در حوزه پوشاک در کشور فعال است. در 
این تعداد واحد صنعتی- تولیدی به علاوه 100 هزار واحد صنفی-تولیدی مابین 
700 هزار تا یک میلیون نفر اشتغال دارند که با احتساب اشتغال در حوزه توزیع، 
حدود دو تا 2.5 میلیون نفر )آمار ثبت شده رسمی واحدهای رسمی( در صنعت 
پوشاک کشور مشغول به کار هستند.همچنین بنا بر آمارها، گردش مالی سالانه 
بازار پوشاک در کشور 9 تا 10 میلیارد دلار برآورد می شود. البته اعدادی بین 12 تا 

15 میلیارد دلار هم اعلام شده که نمی توان آنها را قطعی دانست.
با این حال توجه خاصی به این صنعت نمی شود آن هم در شرایطی که دولت 
در کســب درآمد به ویژه درآمدهای ارزی دچار مشکل بوده و از طرفی دیگر با 
بیکاری عمده ای نیز مواجه است. در واقع سیاست های غلط دولتی طی سال های 
گذشته، علاوه بر نادیده انگاشتن ظرفیت های صنعت پوشاک، موجب شده تا این 
صنعت نتواند نایی برای رقابت حتی با رقبای غیررسمی خود داشته باشد و قافله را 

به اجناس خارجی قاچاق و استوک ببازد.
بر این اساس از جمله معضلات پیش روی صنعت پوشاک کشور که این صنعت 
را در بازارهای داخل و خارجی به حاشیه رانده است، می توان به تأمین مواد اولیه 
اشاره کرد؛ تولیدکننده ایرانی برای تأمین مواد اولیه و قیمت این مواد در داخل و 
خارج دچار مشکل است که همین موضوع موجب شده قیمت پوشاک ایرانی 
گران تر از سایرین به خصوص اجناس قاچاق که بدون تعرفه و به راحتی تزریق 
بازار می شــوند، باشد.از سویی دیگر باید به بهره گیری از ماشین آلات فرسوده، 
واردات بی رویه )تا پیش از ممنوعیت(، بهره بانکی، کمبود نقدینگی، قاچاق کالا، 
فعالیت واســطه ها، وجود انحصار و برخی رانت ها به همراه برخی از مشکلات 
بیمه و مالیات اشــاره کرد. همچنین وجود تورم فزاینده و کاهش قدرت خرید 
اقشار جامعه موجب کاهش سهم پوشاک در سبد اقلام مصرفی خانوار ایرانی 

شده است.
همین مسائل موجب شده که ورود پوشاک قاچاق به بازار 10 میلیارد دلاری 
ایران به یکی از جذاب ترین راه ها برای کســب درآمد قاچاقچیان تبدیل شود و 

مواجهه نابرابری را میان تولیدکننده ایرانی با پوشاک خارجی شکل دهد.


